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Kunnan hallintosäännön 120 §:n mukaan kunnanhallituksen on 
vuosittain maaliskuun loppuun mennessä esitettävä valtuustolle luettelo 
valtuutettujen tekemistä ja kunnanhallitukselle lähetetyistä aloitteista, 
joita valtuusto ei edellisen vuoden loppuun mennessä ole lopullisesti 
käsitellyt. Samalla on ilmoitettava, mihin toimenpiteisiin niiden johdosta 
on ryhdytty. Valtuusto voi todeta, mitkä aloitteista on käsitelty loppuun. 

 
Dnro 3340/10.101/2020 
Vasemmistoliiton valtuustoryhmä valtuustoaloite 9.3.2020; 
Ilmastotalkoot Suomussalmelaisittain 

 "Ilmastotalkoot Suomussalmelaisittain 
Ilmaston lämpeneminen ihmisen toiminnan seurauksena on yksi suu-
rimmista maailmalaajuisista kriiseistämme. Se vaikuttaa kielteisesti 
ihmisiin ja luontoon. Se vaikuttaa jokaisen maapallolla elävän elinolohin 
ja elinympäristöön, sitä emme pääse pakoon. 
Fossiilisten polttoaineiden käyttö kiihdyttää ilmaston lämpenemistä, jon-
ka seurauksena jäätiköt sulavat, seuraa hirmumyrskyjä, rankkasateita, 
tulvia ja äärimmäistä kuivuutta. Ilmastonmuutoksen torjunta ja luonnon 
monimuotoisuuden suojelu pitäisi ottaa huomioon kaikessa toiminnassa 
ja päätöksenteossa eri tasoilla, niin paikallisilla, kansallisilla kuin 
kansainvälisilläkin foorumeilla. 
 
Koska ilmasto lämpenee ihmisen toiminnan seurauksena, ihminen on 
tärkein toimija silloin kun puhutaan lämpenemisen hillitsemisestä. Kunta 
on tärkeä paikallinen toimija joka voi vaikuttaa sekä omilla päätöksillään 
että esimerkillään ihmisten käyttäytymiseen. Monet kunnat ovatkin 
lähteneet toteuttamaan omannäköistään ilmastopolitiikkaa, tässä 
joitakin esimerkkejä; 
 
Pikkuinen Iin kunta pohjoisessa on ilmastotyön ja tuulivoiman edelläkä-
vijä, joka on saanut siitä paljon kansallista ja kansainvälistäkin julkisuut-
ta ja mainehyötyä. Iissä ei ruokahävikkiä juurikaan ole. Kaupoista ja 
ravintoloista jäävä ruokahävikki käytetään mahdollisimman tehokkaasti, 
Esim. käyttämättä jääneet hedelmät ja vihannekset käytetään koulujen 
ja ruokaloiden salaatteihin. 
 
Kiuruveden kaupunki on uranuurtaja siinä, miten lähi- ja luomuruoka 
otetaan osaksi kunnan ruokapalvelua. 
Joensuun ilmastotori on asukkaiden, yritysten ja yhteisöjen yhteinen 
alusta arjen ilmastotekoihin. Mynämäki on toteuttanut pilottina aurinko-
paneelien yhteistilauksen 14 kotitaloudelle. Lempäälä on investoinut 
valtakunnan verkosta riippumattomaan energiayhteisöön, jonka alueella 
sähkön toimintavarmuus on kolminkertainen valtakunnan verkkoon 
verraten. 
 
Yritykset ovat olleet tällä saralla kunta aktiivisempia.  
Jokainen itseään arvosta yritys haluaa tänä päivänä ottaa toiminnas-
saan huomioon ympäristönäkökohdat. Yritykset saavat siitä mainehyö-



tyä. Yritykset haluavat olla moderneja aikaansa seuraavia yhteisöjä, 
joita kuluttajatkin arvostavat. 
 
Sama koskee kuntia, haluammehan olla omaperäinen ja ympäristötie-
toinen edellä kävijä. Eikä siitä saatava mainehyötykään olisi pahitteeksi.  
Esitämmekin, että Suomussalmella käynnistetään hanke, jonka työni-
menä voisi olla - 
 
ILMASTOTALKOOT SUOMUSSALMELAISITTAIN - 
 
Talkoisiin tarvitaan kaikki kunnan laitokset ja toimintayksiköt, koulut ja 
varhaiskasvatus. Talkoisiin tarvitaan mukaan kuntalaiset, kotitaloudet, 
erilaiset yhteisöt, seurakunnat, yritykset, yhdistykset jne. 
Jokainen taho voi kantaa oman kortensa kekoon tässä kaikkien tulevai-
suuteen vaikuttavassa isossa asiassa. Pieni ilmastoteko muuttuu 
suureksi silloin, kun siitä tulee valtaväestön arkipäivää. 
 
Huomasin äskettäin kaupassa käydessäni maitopurkin, jossa luki että 
olemme luopuneet muovikorkkien käytöstä. Merkittävä ympäristöteko 
yritykseltä. Mitä siinä muovikorkilla tekee, on se maitopurkki saatu 
ennenkin auki, silloin kun korkkeja ei vielä ollut. 
 
Hyvä valtuutetut Suomussalmella ei tarvitse lähteä ilmastotalkoisiin tyh-
jältä pöydältä, meidän kunnassahan on jo pitkään toteutettu kestävän 
kehityksen periaatteita. Jo 1980 -luvulla julistauduimme Suomen 
ensimmäiseksi EKO -kunnaksi. Muistelen että meillä laadittiin vuonna 
1999 kestävän kehityksen toimintaohje tai vastaava, joka kannattaa 
kaivaa arkistosta. Eli lähdetään liikkeelle nykytilan kartoittamisesta ja 
katsotaan mitä me jo tehdään. Siitä on hyvä jatkaa. 
 
Suomussalmella 9.3.2020 
Vasemmistoliiton valtuustoryhmä" 

 
Aloitteen käsittely 

 Kunnanvaltuusto 9.3.2020 § 13 Asia saatetaan kunnanhallituksen 
valmisteltavaksi. Kunnanhallitus 24.3.2020 § 59, Kunnanhallitus 
lähettää aloitteen teknisiin palveluihin valmisteltavaksi. Aloitteen 
käsittely kesken. 
 
Dnro 3662/14.145/2020 
Valtuustoaloite 15.12.2020 pienituloisten ikäihmisten kotona 
tukevien palveluiden toteuttamisesta, pienentäen samalla riskiä 
kunnan maksamien työllistämissakkojen kasvusta 
 
"Muutama vuosi sitten Suomussalmella oli toimiva palvelukokonaisuus, 
jossa tarjottiin mahdollisuus pienituloisille ihmisille edullisesti 
järjestettyyn siivouspalveluun. Siivouspalvelun järjestäminen päättyi ja 
kokonaisuus katsottiin hoituvan yritysten toimesta. On käynyt ilmi, että 
pienituloiset ihmiset jäivät tämän ratkaisun jälkeen siivousavun 
ulkopuolelle, koska heillä ei ole ollut taloudellisia mahdollisuuksia ostaa 
palvelua korkeammalla hinnalla. Siivousapu on mahdollistanut monen 
ikäihmisen kotona asumisen ja täten tukenut tavoitetta laitoshoidon 
tarpeen vähentämisestä. 
Suomussalmella moni ikäihminen asuu kotona pienen eläkkeen turvin. 
Kotona asumista tukevat palvelut ovat merkittävässä roolissa, kun 



ihmiset ikääntyvät. Siksi kunnan kannattaa pohtia ratkaisuja, joilla myös 
pienituloisille ikäihmisille mahdollistettaisiin kotona 
tukevien palveluiden, erityisesti siivouspalveluiden mahdollisuus. 
Työpalvelukeskus Miilun kautta voisi olla tukena kokonaisuuden 
rakentamisessa pienituloisten ikäihmisten palveluiden turvaamiseksi. 
 
Olemme hyvin tietoisia, että kotitalousvähennystä esitetään usein 
ratkaisuksi kaikkiin ongelmiin palveluiden hankinnassa. On kuitenkin 
muistettava, ettei kaikkein pienituloisimmat hyödy tästäkään 
vähennyksestä, koska tulot ovat pienet, eivätkä maksamansa verot 
yletä vähennyksen mahdollistavalle tasolle. 
 
Samaan aikaan kuntien maksamat työllistämissakot yli 300 päivää 
työmarkkinatuella olleista ovat tällä hetkellä kasvussa, eikä 
Suomussalmi muodosta poikkeusta, vaikka takavuosina kehitys olikin 
saatu käännettyä toiseen suuntaan. Sadoilla tuhansilla euroilla, joita 
meilläkin käytetään työllistymissakkoihin, palkkaisi useita ihmisiä 
pidemmäksi aikaa edistämään myös pitkäaikaistyöttömien työllistymistä. 
 
Työllistämissakon maksaminen keskeytyy välittömästi, kun työtön on 
tuetussa työssä, kuntouttavassa työtoiminnassa, kurssilla tai 
työharjoittelussa. Kokonaan sakon piiristä henkilö pääsee pois vasta, 
kun hänen työehtonsa on täyttynyt. 
 
Yhdistämällä pienituloisten eläkeläisten palveluiden turvaaminen ja 
pitkäaikaistyöttömyyttä vähentävät toimet, voisimme samalla tehdä 
toimia myös työllistämissakkojen leikkaamiseksi. Hyöty olisi 
kolminkertainen, kun työttömällä olisi mielekästä tekemistä ikäihmisten 
apuna, ikäihmiset saisivat tarvitsemaansa apua ja kunnan riski päätyä 
maksamaan sakkomaksuja pitkäaikaistyöttömyyden hoidossa 
pienenisi. 
 
Esitämmekin, että Suomussalmella ryhdytään toimiin pienituloisten 
ikä ihmisten kotona asumista tukevien palveluiden toteuttamisesta 
(erityisesti siivouspalvelut), hyödyntäen toimintamallia, jossa samalla 
kyetään työllistämään pitkäaikaistyöttömiä ja pienentämään 
työllistämissakkojen määrää kunnassamme. 
 
Suomussalmella 15.12.2020 Kunnanvaltuutetut ------------,  
--------------" 
 
Aloitteen käsittely 
Kunnanhallitus 19.1.2021 §. Aloite lähetetään elinvoimapalvelujen 
valmisteltavaksi. Aloitteen käsittely kesken 

 
Kunnanjohtajan esitys  

Kunnanhallitus esittää valtuustolle aloitteet ja niissä tehdyt toimenpiteet 
tiedoksi. 

 
Päätös Esitys hyväksyttiin. 

 
________ 

 
Täytäntöönpano Valtuusto 14.3.2022 

 



________ 
 

61/00.02.11/2022 
 
KVALT § 12 
 
Päätös Todettiin, että tekstissä on korjattava virhe viimeisen aloitteen 

(15.12.2020 Taina Matero ja Merja Kyllönen) kohdalla, sillä aloite on 
käsitelty kunnanhallituksessa 22.6.2021 § 134, eikä aloitteen käsittely 
ole enää kesken. 
 
Valtuusto merkitsi aloitteet ja niissä tehdyt toimenpiteet tiedoksi.  
 
_________ 
 
Tämän asian jälkeen avattiin uudelleen kohta 4 Kunnallisten ilmoitusten 
julkaiseminen vuonna 2022.  

  
Täytäntöönpano Aloitteiden tekijät 

 
_________


